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FOTO DENÚNCIA
LA ZONA DE L’ANTIGA DEIXALLERIA

Per segon any consecutiu, APM-CUP 
ha volgut col·laborar amb la Festa de 
la Commemoració de la Batalla de 
Montesquiu. Per una banda es van 
guarnir els vidres del local social amb 
una reproducció gràfica de com podria 
haver estat la batalla entre l’exèrcit 
borbònic i els catalans el 20 de març de 
1714 a cavall entre Montesquiu i Sant 
Quirze de Besora. En el mateix local 
també s’hi va penjar una reproducció del 
quadre de Felip V cap per avall que es 
troba al museu l’Almodí de Xàtiva (ciutat 
arrasada i cremada l’any 1707 durant 

la Guerra de Successió per Felip V), en 
senyal de repulsa al monarca borbònic.
En el passat Ple municipal del 17 de 
febrer es va aprovar, amb els vots 
favorables d’ERC i APM-CUP i l’abstenció 
de CiU, declarar la festa com a festa 
d’interès local i cultural. Entenem que 
aquesta declaració hagués hagut d’anar 
acompanyada de permetre la participació 
de partits, entitats i associacions dins 
la comissió organitzadora dels actes, 
amb l’objectiu de preparar i organitzar 
la diada de manera conjunta i així donar 
compliment a la moció.

En aquesta nova edició de la revista, la foto denúncia fa referència a una de les zones més degradades del poble 
i sobre la qual el nostre grup polític ha demanat en vàries ocasions a l’equip de govern que adeqüi la zona i que 
no s’utilitzi com a abocador. A la revista número 2 del Poble Viu, ja vam publicar la nostra proposta sobre com 
podria ser aquest espai. 

Aquesta zona, que antigament havia set la deixalleria del poble, amb diferents contenidors per abocar-hi ferro, 
vidre, electrodomèstics i altres deixalles, va deixar de ser-ho temps enrere quan el propi ajuntament va oferir 
el servei de deixalleria mòbil i va aprovar una ordenança per a sancionar l’abocament de deixalles. Tot i això,  
podríem dir que la imatge actual no és molt diferent a la d’una deixalleria. Malauradament veiem com aquesta 
zona continua essent un abocador incontrolat de tot tipus de material de construcció i deixalles. Creiem que sense 
massa esforç ni un pressupost molt elevat, aquest espai podria ser una de les zones verdes més agradables del 
municipi.

És aquí, on creiem que l’equip de govern no fa massa res per evitar els abocaments; ja que tot i el cartell que va 
col·locar al seu dia prohibint abocar deixalles, aquest no predica amb l’exemple i és el primer que ho incompleix 
; ja sigui deixant-hi contenidors i recipients metàl·lics abandonats, permetent que s’hi aboquin muntanyes de 
graves d’asfalt provinents de les obres d’algun carrer i o amuntegant fustes que queden abandonades allà durant 
tot l’any a l’espera que arribi el dia de la Flama del Canigó per ser cremades. 

Així doncs, des del nostre grup reclamem que es respectin les zones verdes del municipi i que puguem treballar tots 
junts per a construir un Montesquiu més respectuós amb el medi ambient i amb el patrimoni natural del municipi.

El dia 8 de març, dia de la dona treballadora, 
des d’APM-CUP vàrem repartir a totes les 
dones del poble un petit detall: una bosseta 
amb un bombó de xocolata i un petit pergamí 
que contenia una poesia de Mª Mercè Marçal 
tot recordant que el dia de la dona és 365 
dies l’any.

“A l’atzar agraeixo tres dons: haver 
nascut dona, de classe baixa i nació 
oprimida. I el tèrbol atzur de ser tres 

voltes rebel”

El diumenge 29 de març, vàrem realitzar la ja 
tradicional calçotada popular de Montesquiu. 
Per 8è any consecutiu, calçots i brasa varen 
ser els protagonistes del dinar, com a novetat 
aquesta vegada amb la compra del tiquet 
s’entrava al sorteig de diferents productes 
del Bisaura repartits en 20 premis diferents.
Agraïm a tots els assistents la seva 
participació, i fins l’any que ve!

FESTES IGUALTAT

FESTES

COMMEMORACIÓ DE LA BATALLA 
DE MONTESQUIU 1.714

8 DE MARÇ 
DIA DE LA DONA 
TREBALLADORA

8a CALÇOTADA 
POPULAR DE 
MONTESQUIU

COMMEMORACIÓ DE LA BATALLA
DE MONTESQUIU 1.714



SALA POLIVALENT PER FER-HI 
EXPOSICIONS D’ARTISTES LOCALS, 
XERRADES, ETC.

ESTAT ACTUAL

SALA D’USOS MÚLTIPLES PER FER 
ACTIVITATS DE GRUP COM: REUNIONS, 
TALLERS, JOCS (ESCACS, BILLAR, 
CARTES), ETC.

ZONA DE LECTURA, LUDOTECA I ESPAI 
PER A LES FAMÍLIES

SALA D’ORDINADORS AMB ACCÉS A 
INTERNET

Recuperar les Escoles Velles ha estat una reclamació del nostre grup 
polític des de sempre. Recuperar-les en benefici del poble ja no esdevé 
a hores d’ara una reivindicació més, sinó una prioritat i una obligació. 

Situades al centre del poble, just al costat de la Residència “Els Tells” 
presenten un estat ruïnós i deplorable, molt lluny del que un dia varen 
ser i representar per a molts montesquiuencs. Aquest estat d’abandó 
no correspon amb la importància que en el seu dia varen tenir, ni en la 
importància que haurien de tenir a dia d’avui.

Propietat del Bisbat de Vic, des de l’Ajuntament existeixen mitjans i 
mecanismes per tal que el poble de Montesquiu recuperi aquest espai, 
sempre i quan hi hagi la voluntat política per fer-ho. 

Montesquiu no disposa d’un centre o espai on es generin dinàmiques 
culturals, educatives, lúdiques o formatives; i és per això que us 
presentem la nostra proposta per rehabilitar-les en benefici del municipi 
i la seva gent. Aquest nou espai hauria d’esdevenir i ser el referent de la 
cultura popular en el nostre municipi i un punt de trobada per tota la gent 
del poble; des dels més petits als més grans.

La proposta contempla diversos espais dedicats als infants, al jovent i 
a la gent gran, amb un gran espai polivalent com a sala cultural per 
desenvolupar-hi diferents activitats, una sla de lectura, una sala 
d’ordinadors i altres sales per fer-hi tallers o perquè les entitats puguin 
fer-hi reunions.

LA PROPOSTA: RECUPEREM 
LES ESCOLES VELLES!



OBRES CARRERS NOU I ST.BOI

Després de fer-se públic, a través del diari comarcal 
El 9 Nou i de la revista i vídeo que APM-CUP vam 
editar, que la Fiscalia Anticorrupció havia presentat una 
querella imputant a l’arquitecte municipal en relació a 
l’adjudicació i execució de les obres dels carrers Nou 
i Sant Boi; durant les darreres setmanes han succeït 
un seguit d’esdeveniments relacionats amb tot aquest 
assumpte que mereixen ser explicats. 

Per un costat, l’equip de govern s’ha limitat a respondre 
sobre els fets a través d’una revista la qual ha servit per 
llançar acusacions amb un to del tot desafortunat sobre 
el nostre grup, i a fer un seguit de suposicions sobre 
quina era la nostra voluntat en tot aquest assumpte. 

Per l’altre costat, des d’APM-CUP, davant la poca 
informació que es tenia sobre la investigació que 
Fiscalia Anticorrupció estava desenvolupant i davant el 
que semblava una deixadesa de funcions en la vetlla 
dels drets i interessos del poble per part de la mateixa 
institució que el representa (Ajuntament), el passat 
mes de febrer el nostre grup va decidir actuar en dues 
direccions:

1. Sol·licitar un Ple extraordinari municipal on es debatés 
una Moció que demanava a l’equip de govern l’adopció 
de 5 compromisos.  La Moció va rebre els vots contraris 
d’ERC i CiU (5) i els vots favorables d’APM-CUP (2), 
implicant la no aprovació de cap dels cinc punts.

“L’únic afectat és Montesquiu, el seu 
nom i els seus veïns”
2. Personar-nos com a acusació popular en aquest 
procés als jutjats. El possible perjudici causat als 
interessos municipals feien necessari actuar en 
defensa seva, i deixar de ser observadors d’aquestes 
investigacions, on l’únic afectat és Montesquiu, el seu 
nom i els seus veïns. 

Amb la personació s’accedeix a tota la documentació 
que hi ha a jutjats i que s’ha anat acumulant durant 
tota la investigació prèvia per part de la Fiscalia. En 
total són, fins a dia d’avui, 1.700 folis acumulats en 
l’expedient. L’estudi d’aquesta documentació ens porta 
a no entendre, ni la posició que ha pres l’equip de 
govern d’ERC en tot aquest assumpte, i encara menys, 

les acusacions que aquest va llençar cap el nostre grup 
a través del fulletó que va editar fa unes setmanes i que 
va repartir a totes les llars del poble. Pel que s’entén de 
la posició de l’equip de govern és que no hi ha motiu 
per assumir ni errors ni responsabilitats, i tot es deu a 
una mala intenció del nostre grup en fer-los mal. 
 
No entrarem en una guerra d’intercanvi d’acusacions 
amb ERC; sincerament, ni ens hi sentim còmodes, ni 
creiem que aquesta sigui la nostra funció. On sí que 
entrarem, i ja hi hem entrat, és en informar i donar els 
elements necessaris per tal de que cadascú tregui les 
seves pròpies conclusions sobre tot aquest assumpte; 
aquesta sí que creiem que es la posició que hem 
d’adoptar. 

“On sí que entrarem, és en informar i 
donar els elements necessaris per tal 
de que cadascú tregui les seves pròpies 
conclusions”
Crèiem i seguim creient que el primer que hauria 
d’haver donat exemple de transparència i de transmetre 
tota la informació certa que hi ha, hauria d’haver sigut 
l’Ajuntament, com a institució que representa a tots els 
veïns i veïnes de Montesquiu. Lluny d’això, l’equip de 
govern s’ha centrat i limitat en llançar acusacions cap 
a l’oposició, allunyades de la realitat i amb una gran 
dosi de temeritat ja que no s’és conscient que tot el que 
estem dient, ho estem extraient dels documents oficials 
de la Fiscalia Anticorrupció, l’Oficina Antifrau i el jutjat 
d’instrucció de Vic. Trist paper.

“Tot el que estem dient, ho estem 
extraient dels documents oficials de la 
Fiscalia Anticorrupció, l’Oficina Antifrau 
i el jutjat d’instrucció de Vic”
Tant Fiscalia com Antifrau veuen diferents indicis 
de delicte i alhora identifiquen un seguit de males 
pràctiques en tot l’expedient d’obra; des de la fase de 
concurs d’empreses, passant per la fase d’execució 
fins arribar a la fase de finalització de l’obra. Ens ha 
estat impossible recollir en aquesta revista tota la 
documentació, però sí que hem fet un petit recull que 
justifica el que fins ara hem anat explicant.

En un inici l’Oficina Antifrau de 
Catalunya va veure indicis de tràfic 
d’influències en l’adjudicació de 
les obres. 

Tot i això, una vegada Fiscalia 
Anticorrupció inicia la seva 
investigació, requereix a Antifrau 
que paralitzi temporalment 
les seves actuacions tal i com 
s’estableix legalment. 

Per la seva banda, inicialment 
Fiscalia veu indicis de prevaricació 
i falsedat documental, i detecta 
un seguit d’irregularitats que 
justifiquen que obri diligències 
d’investigació. 
Entre d’altres irregularitats, 
Fiscalia detecta com el contracte 
que l’alcaldessa i la constructora 
signen abans d’iniciar les obres és 
d’impossible compliment ja que 
en aquest contracte l’empresa 
constructora diu que assumirà 
unes contribucions especials per 
un import de 25.000 €, quan en 
cap expedient de l’Ajuntament 
existeixen aquestes contribucions 
especials. 
Pel fet d’assumir aquestes 
contribucions especials que 
no existeixen i mai existiran, 
l’empresa adjudicatària va obtenir 
25 punts més en el concurs 
respecte la resta d’empreses.



Fiscalia també detecta que en la 
finalització de les obres, tampoc 
s’exigeix el que el mateix contracte 
signat establia, sense exigir a 
l’empresa la totalitat de l’import 
pel qual se l’havia contractat. 

Un altre incompliment de 
la llei que Fiscalia identifica 
és la subcontractació que 
Construccions Queralt (empresa 
adjudicatària) fa cap a 
Construccions Serradell.

En les declaracions que els 
diferents imputats i testimonis 
fan davant de la policia judicial, 
el propi arquitecte municipal 
reconeix que la tuberia del Carrer 
Sant Boi no s’acaba instal·lant, 
tot i que sí que es paga com 
si s’hagués instal·lat. D’igual 
manera Fiscalia reconeix, com a 
mínim, que existeixen 10 partides 
certificades i pagades que no 
s’executen.

El fet que s’incompleixi el 
contracte signat per part de 
l’empresa adjudicatària, hauria 
d’haver sigut motiu suficient 
per aplicar les penalitzacions 
que l’Ajuntament hagués hagut 
de reclamar i cobrar. Fiscalia 
identifica que cap d’aquestes 
penalitzacions es va reclamar per 
part de l’Ajuntament; beneficiant 
l’empresa i perjudicant la 
institució municipal.

Segons consta en els documents 
dels jutjats i en el transcurs 
de les investigacions, Fiscalia 
Anticorrupció cita a declarar 
durant el 2014 a l’arquitecte 
municipal com a testimoni, a 
l’alcaldessa com a imputada  per  
ser la presidenta de la Mesa de 
Contractació i a l’exsecretari 
també com a imputat per les 
declaracions prèvies que la 
mateixa alcaldessa fa davant de 
la Fiscalia.



Quina ha estat la nostra 
actuació en relació a la 
informació entregada a 
la Fiscalia i Antifrau? 
• APM-CUP va comunicar a l’equip de govern que 
volia veure tota la documentació de l’adjudicació 
de l’obra mitjançant una instància entrada el dia 
04/11/11. Aquesta instància, com de costum, no va 
ser ni contestada. 

• L’arquitecte responsable de fer el dictamen tècnic 
que nosaltres li vam encarregar, des del primer 
moment que es va reunir amb l’arquitecte municipal 
va deixar clar que ho feia per encàrrec del nostre 
grup polític i per elaborar un dictamen de les obres, 
sense amagar-se en cap cas. Tota la documentació 
amb la que es va efectuar el dictamen va ser extreta 
del mateix Ajuntament amb ple coneixement de l’ús 
que se’n faria.

• El  nostre grup va sol·licitar per escrit i via instància, 
una reunió amb l’equip de govern el 16/05/2014 per 
parlar d’aquest tema, just quan Fiscalia i Antifrau 
iniciaven les investigacions. Encara esperem a que 
ens convoquin per fer-la. 

En un Ple on no es va permetre gravar, on la mateixa 
alcaldessa va manifestar que la moció era improcedent i 
innecessària, el resultat del mateix era previsible. 
Amb la negativa de voler entrar en cap debat, l’equip 
de govern es va limitar a llegir una carta on se seguia 
sense donar cap explicació de la seva actuació. No se’ns 
va contestar cap pregunta ni dubte relatiu a la política 
de contractació, control i execució de les obres. Segons 
se’ns va dir, en aquell ple això no tocava i tampoc hi 
havia cap motiu per obrir una investigació de totes les 
obres executades durant els darrers 8 anys al poble per 
comprovar que haguessin estat fetes conforme la llei.

“ Tot i aquests fets, per l’equip de
govern, no hi ha cap motiu per obrir una
investigació de les obres executades
durant els darrers anys”
Tot i que l’Ajuntament és perjudicat directe en les 
irregularitats detectades en aquestes obres, i per tant es 
pot personar com a acusació particular davant dels jutjats, 
l’equip de govern va votar en contra d’aquesta petició. 
Per sorprenent que sembli, es basaran en un informe de 
l’arquitecte municipal (el mateix que està imputat) per 
decidir si es personen en la causa com a acusació o no.

“L’ajuntament es basarà en un informe
del mateix arquitecte imputat per
decidir si es persona com a acusació”
Al Ple vàrem mostrar tota la documentació oficial de què 
disposem arrel de la nostra personació, i que va servir 
per justificar cada un dels dubtes que se’ns plantegen 
entorn aquestes obres, i rebatre amb documentació les 
acusacions que ERC ha dirigit contra el nostre grup polític. 

Una vegada més, es va fer ús de la majoria absoluta per 
passar el rodet, sense assumir responsabilitats ni donar 
explicacions.

A mesura que les investigacions avancen, es van confirmant 
que van existir un seguit d’irregularitats o males pràctiques 
en tota la tramitació de les obres. Són diverses les maneres 
que des de l’equip de govern s’hagués pogut afrontar tot 
aquest assumpte, considerant a més, que algunes tenen 
a veure amb el funcionament de la Mesa de Contractació, 
de la qual en va ser presidenta l’alcaldessa i alguns dels 
regidors de l’actual equip de govern.

Certament, al final de tot aquest procés, tothom haurà 
d’assumir la responsabilitat dels seus actes. Qualsevol 
irregularitat que Montesquiu se’n pugui veure afectat o 
perjudicat hauria d’obligar a partits, entitats i institucions 
a posar tots els mecanismes per posar-hi fi i demanar-ne 
responsabilitats a qui en sigui responsable.

“La transparència no és una recomanació, 
sinó un requisit”
En aquest sentit, la transparència no és una recomanació, 
sinó un requisit. No ser conscient de la gravetat dels fets 
o actuar relativitzant-los sense ser conscient que això ha 
estat un cop dur per al poble, desconèixer fins a quin punt 
ens pot perjudicar a tots els veïns i veïnes de Montesquiu 
una mala gestió de tot aquest tema, la que alhora és 
conseqüència d’una mala gestió prèvia en l’adjudicació 
i execució de les obres dels carres Nou i Sant Boi, ens 
sembla molt poc responsable. 

“Una mala gestió d’aquest tema ens 
perjudica a tots”

EL PLE MUNICIPAL

1- Que l’Ajuntament de Montesquiu es personi com a 
acusació particular en la causa oberta relativa als carrers 
Nou i Sant Boi. 

2- Que l’Ajuntament de Montesquiu executi l’aval 
dipositat per l’empresa constructora per a reparar els 
defectes d’obra en els carrers Nou i Sant Boi.

3- Que l’equip de govern faciliti tota la informació 
necessària i no posi impediments quan l’oposició demani 
documentació relativa a aquestes obres i altres. 

4- Que l’equip de govern respongui en el mateix Ple 
Extraordinari totes les preguntes relatives a la política de 
contractació, seguiment, control i pagament de factures 

que li faci aquest grup polític municipal. 

5- Que s’obri una investigació de totes les obres 
realitzades durant els últims 8 anys a Montesquiu amb 
l’objectiu de trobar altres possibles irregularitats a 
través d’una empresa externa que garanteixi la màxima 
imparcialitat. 

APM-CUP
ERC
CIU

A FAVOR

EN CONTRA
EN CONTRA

VOTACIONS

ELS PUNTS A VOTAR

UN PLE PER LA 
TRANSPARÈNCIA, 
A LES FOSQUES
Simptomàtic i una definició de la política de govern. 
Un Ple municipal que havia de servir per donar una 
imatge de transparència, posar llum a les ombres, i 
donar explicacions, va començar amb la prohibició 
per part de l’alcaldessa de la gravació del Ple, tant 
d’imatges com de so. El ple havia de servir per donar 
a conèixer documentació amb l’objectiu dinformar 
als veïns.

Si no es té res a amagar, no s’entenen aquests 
comportaments. La transparència i la informació en 
tot aquest assumpte són dos elements principals per 
informar a la població. 

 

“Montesquiu és l’únic ajuntament 
osonenc que prohibeix la gravació 
del Ple municipal i l’únic governat 
per ERC a tot Catalunya”

Per tant i fins al moment, l’Ajuntament, com institució directament afectada, no s’ha personat en la causa com a 
acusació particular, ni l’equip de govern ha informat degudament aportant informació i dades als veïns i veïnes sobre 
la investigació que Fiscalia va començar a fer al març del 2014 respecte la seva gestió en aquestes obres.

D’aquestes declaracions i 
investigacions, a finals de 
l’any 2014 Fiscalia presenta 
una querella als jutjats de Vic, 
imputant a l’arquitecte municipal 
per un presumpte delicte de 
falsedat continuada en document 
públic. Per la seva banda, el jutge 
d’instrucció de Vic ha citat a 
declarar durant els propers mesos 
a l’alcaldessa, a l’exsecretari, 
a l’arquitecte municipal i a 
representants de les empreses 
constructores involucrades en 
l’adjudicació i execució de les 
obres.



SOLIDARITAT

PARTICIPACIÓ CIUTADANA

RECAPTE D’ALIMENTS AL BISAURA

ENQUESTA CIUTADANA
I ASSEMBLEA OBERTA

Per tercer any consecutiu, des del grup polític APM-CUP hem 
cregut necessari organitzar un recapte d’aliments al Bisaura.

Som conscients de les dificultats que tenen moltes famílies per 
arribar a final de mes, per cobrir les seves necessitats bàsiques i 
tenir una vida mínimament digne. És per això que creiem important 
que es duguin a terme iniciatives com aquesta encara que siguin 
només un pedaç que soluciona momentàniament el problema.

La crisi afecta tota la societat però amb més virulència als sectors 
més desafavorits, vulnerables i amb més risc d’exclusió social i 
sovint qui en pateix més les conseqüències són els infants.Creiem 
que la solució a aquest problema estructural i profund requereix de 
grans canvis polítics, socials i econòmics. Així doncs, volem donar 
les gràcies a tots els establiments comercials que han col·laborat 
amb la recollida i a totes aquelles persones anònimes que han 
posat el seu granet de sorra fent possible que el recapte hagi estat 
un èxit.

Tots els productes recollits van ser entregats a Càritas Bisaura que 
és l’entitat social que ajuda a les més de 90 famílies que necessiten 
ajuda al nostre territori.

El passat dissabte 28 de febrer es va celebrar una 
Assemblea Oberta a la sala d’actes de l’Ajuntament amb 
el propòsit de preparar les properes eleccions municipals 
del 24 de maig.

Allà es van donar a conèixer els resultats de l’enquesta 
ciutadana recollida durant tot el mes de febrer, que 
servirà per configurar les prioritats del nostre Programa 
Polític, entre les que es troben aprofundir en les mesures 
de participació ciutadana de la gestió municipal, la 
transperència municipal i la creació d’espais dedicats a la 
cultura i millora d’equipaments i zones verdes.

Alhora, l’Assemblea Oberta va servir per debatre entorn les 
prioritats que s’haurien de portar a terme durant la propera 
legislatura, abordar la llista electoral i donar explicacions de 
la nostra activitat municipal, així com fer-ne una valoració 
dels darrers quatre anys.


